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P R O T O K Ó Ł 
z posiedzenia Komisji Rolnictwa, Leśnictwa, Ochrony Środowiska, 

Bezpieczeństwa i Przestrzegania Prawa                                                    
odbytego w dniu 25 października  2011  roku 

 

 

Stan członków komisji ..................................... 8 

Obecnych na posiedzeniu ................................ 7 
 

Lista obecności stanowi załącznik do protokołu. 

Posiedzenie Komisji otworzył Przewodniczący Komisji Pan Andrzej Żubert. 

Powitał członków Komisji  oraz zaproszonych gości. 

 

W posiedzeniu komisji udział wzięli: 
 

� Pan Krzysztof Kaszuba – Przewodniczący Rady Gminy 

� Pani Halina Cybul – Zastępca Przewodniczącego Rady Gminy 

� Pan Antoni Giluk – Zastępca Przewodniczącego Rady Gminy 

� Pan Zdzisław Pawelec – Wójt Gminy 

� Pan Kazimierz Lechocki – Zastępca Wójta 

� Pani Halina Czajkowska – Sekretarz Gminy 

� Pan Roman Kozłowski -  Inspektor d.s. Obrony Cywilnej Urzędu Gminy 

� Pan Dariusz Borek – Z – ca Komendanta Powiatowego PSP w Świdwinie 

� Pani Urszula Piwowarczyk – Prezes OSP Oparzno 

� Pan Mieczysław Kozicki – Prezes OSP Rusinowo 

� Pan Sławomir Buniak – Komendant Gminny OSP 

� Pan Józef Kieruzel – Prezes OSP Klępczewo 

 

Porządek posiedzenia: 

1. Działalność Ochotniczych Straży Pożarnych na terenie Gminy. 

2. Wolne wnioski. 

 

Ad.1. Przewodniczący Komisji Pan Andrzej Żubert poprosił Wójta Gminy 

Pana Zdzisława Pawelca o zreferowanie działalności Ochotniczych Straży 

Pożarnych istniejących na obszarze Gminy. 

Wójt Pan Zdzisław Pawelec poinformował zebranych, że zarówno 

Ustawa o ochronie przeciwpożarowej jak również ustawa o zarządzaniu 

kryzysowym  nakładają na wójta gminy określone obowiązki w zakresie 

zapewnienia bezpieczeństwa na obszarze gminy. 

Ustawa o zarządzaniu kryzysowym nakłada obowiązek zapewnienia 

bezpieczeństwa w trudnych zdarzeniach losowych takich jak podtopienia, 

powodzie, uszkodzenia dachów.  
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Na obszarze Gminy funkcjonuje sześć jednostek OSP. Jednak bez pomocy PSP 

jej działalność byłaby niemożliwa.  

Jednostka w Lekowie, będąca jednostką działającą w krajowym systemie 

ratowniczo – gaśniczym wymaga jedynie drobnego dofinansowania, gdyż jest 

finansowana ze środków państwowych. 

Pozostałych pięć jednostek OSP wymaga od Gminy finansowania w pełnym 

zakresie. OSP Rusinowo oraz OSP Ząbrowo są stosunkowo dobrze wyposażone. 

Dla OSP w Rusinowie należy zakupić motopompę. Będzie to wydatek rzędu 12-

15 tys. zł, jest to koszt własny Gminy po odliczeniu dotacji. OSP Klępczewo, 

Oparzno oraz Bierzwnica wymagają zakupu nowych samochodów.  

OSP Bierzwnica posiada 26 letni samochód, który najdalej za rok lub dwa 

będzie już zupełnie wyeksploatowany. Cena takiego samochodu oscyluje w 

granicach 650 tys. zł i jest to koszt samochodu bez niezbędnego wyposażenia.  

Gmina musi szukać zewnętrznych źródeł dofinansowania.  

Jednostki OSP funkcjonujące na obszarze Gminy mają także problemy 

lokalowe. Najgorsze warunki mają strażacy w Klępczewie. Pojawiła się 
propozycja przejęcia przez OSP pomieszczeń po świetlicy wiejskiej. Wpłynęło 

stosowne pismo do Gminy w tej sprawie. Przedstawiono w nim wstępne, 

szacunkowe prognozy dotyczące adaptacji tych pomieszczeń dla potrzeb OSP. 

Z wyliczeń tych wynika, że koszt ten oscyluje w granicach 20 tys. zł. 

Zdaniem Wójta Pana Zdzisława Pawelca koszt ten będzie dużo większy, gdyż 
cena jednej bramy garażowej wynosi ok 12 tys. zł. Z uwzględnieniem 

koniecznego remontu dachu koszt adaptacji wyniesie prawdopodobnie, co 

najmniej 40-50 tys. zł.  

Wójt Pan Zdzisław Pawelec podkreślił, że z radością przyjął wiadomość o 

odrodzeniu się OSP w Oparznie. 

Innym, niezwykle ważnym zagadnieniem jest kwestia szkoleń, badań 
okresowych dla strażaków oraz ich ubezpieczeń. Finansowanie tych zadań, 
zdaniem Wójta, powinno być scedowane z gminy na państwo. Gminy nie 

podołają finansowaniu tego zadania, gdyż np. sam koszt badań okresowych 

jednego strażaka wynosi około 270 zł.  

Szkolenie strażaków z OSP prowadzi Komenda Powiatowa PSP. Jest to 

niezbędne, gdyż w dniem 31,12,2011r wygasają uprawnienia strażaków z OSP. 

Niezbędne jest przeszkolenie strażaków w komorze dymnej, znajdującej się w 

Bornym Sulinowie. 

Zdaniem Wójta niezbędne jest wyposażenie wszystkich strażaków w nowe 

aparaty tlenowe, z uwagi na wyjątkową toksyczność palących się często 

tworzyw sztucznych. 

Wójt Pan Zdzisław Pawelec poinformował, że w budżecie Gminy jest 

zabezpieczona kwota 120 tys. zł na doposażenie OSP m.in. w ubrania z 

atestami.  

Wójt podkreślił, że mimo trudnej sytuacji finansowej oraz problemów 

związanych z wyposażeniem w sprzęt, nie widzi możliwości redukcji jednostek 
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OSP. OSP są niezbędne, gdyż jako jednostki usytuowane w małych 

miejscowościach mają możliwość szybszego reagowania na zdarzenia lokalne 

niż PSP. Ratują życie, mienie, niezależnie od liczby wyjazdów w skali roku.  

Jeżeli w budżecie nie byłyby zabezpieczone środki finansowe na badania czy 

szkolenia, wówczas jednostki nie mogłyby funkcjonować.  
Strażacy muszą posiadać umiejętności, ale także muszą właściwie ocenić, czy 

stosowane przez nich środki przy gaszeniu pożarów są proporcjonalne do 

zdarzenia. Zdarzało się, bowiem tak, że właściciele nieruchomości skarżyli się 
na nierozważnie postępowanie OSP.  

 Wójt Pan Zdzisław Pawelec nadmienił, że koszt wyposażenia jednego strażaka 

w sprzęt z atestem waha się w granicach 7-10 tys. zł. Biorąc pod uwagę fakt, iż  
100 strażaków wymaga doposażenia w taki sprzęt, koszty rosną 
niewyobrażalnie. Niemniej Gmina musi doposażyć OSP, gdyż taki obowiązek 

nakłada na nią stosowna ustawa.  

Radny Pan Andrzej Żubert dociekał, czy w Bierzwnicy będzie 

rozbudowywana jednostka straży. 

Wójt Pan Zdzisław Pawelec odpowiedział, że priorytetem jest zakup nowego 

samochodu dla jednostki w Bierzwnicy. Kwestia rozbudowy nie jest obecnie tak 

istotna.  

Wójt poinformował zebranych, że PSP nie posiada na wyposażeniu podnośnika 

ani dłuższej drabiny.  

Przewodniczący Rady Pan Krzysztof Kaszuba dociekał, w jaki sposób zostaną 
zagospodarowane pomieszczenia po dotychczasowej świetlicy wiejskiej w 

Klępczewie i  czy zostaną one przekazane OSP pod nowe garaże.  

Wójt Pan Zdzisław Pawelec podkreślił, że dokładnie przeanalizował 

propozycję OSP Klępczewo. W jego opinii, nie uda się przeprowadzić adaptacji 

tych pomieszczeń dla potrzeb straży za kwotę 20 tys. zł. Zdaniem Wójta 

najmniejszy koszt dostosowania budynku po świetlicy wiejskiej dla straży 

wynosi co najmniej 50 tys. zł.  

Wójt poinformował, że w Polsce są problemy z zatrudnianiem strażaków z 

OSP. W Gminie partnerskiej Sanitz pracodawca ma ulgi z tytułu zatrudniania 

strażaków. W Polsce zaś strażacy często stawiani są przed wyborem praca lub 

działalność w OSP.  

Wójt Pan Zdzisław Pawelec zasygnalizował także problem z małą liczbą 
kandydatów chętnych do pracy w OSP. Młodzi ludzie nie są chętni do pracy 

społecznej, bez wynagrodzenia. Istnieje konieczność, zdaniem Wójta, 

uświadomienia młodym, że pracując w straży działają dla dobra wspólnego. 

Jednostki OSP są na miejscu zdarzenia jako pierwsze, jeszcze przed PSP. Są w 

stanie zareagować natychmiast i opanować sytuacje.  

Wójt nadmienił, że strażacy sami we własnym zakresie sprawują pieczę nad 

sprzętem gaśniczym oraz nad samochodami strażackimi. Dzięki ich staraniom 

leciwy sprzęt nadal funkcjonuje. 
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Przewodniczący Komisji Pan Andrzej Żubert podziękował Panu Wójtowi 
Zdzisławowi Pawelcowi za wyczerpujące informacje dotyczące działalności  

OSP na obszarze Gminy. 

Następnie udzielił głosu Panu Romanowi Kozłowskiemu 

podinspektorowi d/s obronnych, o.c. i zarządzania kryzysowego Gminy. 

Pan Roman Kozłowski przedstawił informacje z działalności Zarządu Oddziału 

Gminnego OSP w 2011r. Nakreślił ponadto główne zadania oddziału gminnego 

OSP w 2011r. 

Do zadań oddziału Gminnego OSP w 2011r należało: 

• Przeprowadzanie zebrań sprawozdawczych w Jednostkach OSP 

• Przygotowanie i przeprowadzenie Gminnego Turnieju Wiedzy 

Pożarniczej w dniu 10 marca 2011  

• Przygotowanie i przeprowadzenie Zjazdu oddziału Gminnego w dniu 9 

kwietnia 2011r 

• Udział jednostek OSP w powiatowych zawodach sportowo – 

pożarniczych  

• Przygotowanie sprzętu p/poż., samochodów strażackich, strażnic OSP do 

eksploatacji w warunkach zimowych i przegląd tego sprzętu przez 

komisję PPSP Świdwin 

• Przeprowadzenie szkolenia podstawowego dla strażaków OSP w PPSP w 

Świdwinie 

Podinspektor Pan Roman Kozłowski przedstawił również informację o 

stanie realizacji zadań w dziedzinie zarządzania kryzysowego i obrony 

cywilnej Gminy Świdwin w 2011r.  

    Pan Roman Kozłowski poinformował ponadto zgromadzonych, że ryzyko 

chemicznego zagrożenia na terenie Gminy Świdwin stanowią: 
1) Chłodnia POLARICA, która wykorzystuje w działalności produkcyjnej 

4,5 t amoniaku. Polanica ma przeszkoloną drużynę ratownictwa 

chemicznego oraz systemy monitorujące. 

2) Stacja paliw w Smardzku, która magazynuje i rozprowadza środki 

paliwowe. Substancje te są zagrożeniem dla ludności i środowiska w 

przypadku awarii zbiorników lub urządzeń instalacyjnych. 

W Gminie zainstalowanych jest sześć syren alarmowych w systemie OSP oraz 

dwie syreny Obrony Cywilnej. 

Pan Roman Kozłowski poinformował, że opracowano Gminny Plan 

Zarządzania Kryzysowego wraz z załącznikami funkcjonalnymi zgodnie z 

ustaleniami zawartymi w znowelizowanej ustawie o zarządzaniu kryzysowym. 

Procedury stosowane w zależności od rodzaju zagrożeń są na etapie 

opracowywania i do końca roku plan zostanie skompletowany. 

Powstał plan ewakuacji ludności na obszarze Gminy – II i III stopnia, jako 

części składowe do planu zarządzania kryzysowego i obrony cywilnej. 
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Wytypowano także obiekty komunalne na terenie Gminy do 

wykorzystania na czasowy pobyt ludności, w przypadku podjęcia decyzji 

natychmiastowej ewakuacji.  

Następnie informację z działań operacyjnych na terenie gminy Świdwin 

za okres od 01,01,2011r do 24,10,2011 r przedstawił Pan Sławomir Buniak - 
Komendant Gminny OSP. 

Poinformował, że na terenie powiatu świdwińskiego miały miejsce, w 

podanym okresie czasu, następujące zdarzenia: 

• Pożary w liczbie – 436 

• Miejscowe zagrożenia w liczbie  – 251 

• Fałszywe alarmy w liczbie  – 31  

 

Pan Sławomir Buniak zaprezentował ponadto liczbę zdarzeń w rozbiciu na 

poszczególne gminy: 

• Gmina Brzeżno – 44 

• Miasto i Gmina Połczyn – Zdrój – 306 

• Gmina Rąbino – 38 

• Gmina Sławoborze – 52 

• Miasto Świdwin – 159 

• Gmina Świdwin – 119  

 Na obszarze gminy Świdwin, w okresie od  01,01,2011 r do 24,10,2011 r, miały 

miejsce 69 pożary, 44 miejscowe zagrożenia oraz 6 fałszywych alarmów.  

 Zdarzenia w gminie Świdwin, w przełożeniu na miesiące kształtowały się 
następująco: 

• Styczeń – 8 zdarzeń 
• Luty – 4 zdarzenia 

• Marzec – 30 zdarzeń 
• Kwiecień – 33 zdarzenia 

• Maj – 12 zdarzeń 
• Czerwiec – 7 zdarzeń 
• Lipiec – 6 zdarzeń 
• Sierpień – 9 zdarzeń 
• Wrzesień – 6 zdarzeń 
• Październik – 4 zdarzenia 

 

 Pan Sławomir Buniak - Komendant Gminny OSP przedstawił również udział 

w działaniach jednostek OSP z terenu gminy Świdwin. 
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Udział w działaniach jednostek OSP z terenu gminy Świdwin 

 POŻARY MIEJSCOWE 

ZAGROŻENIA 

FAŁSZYWE 

ALARMY 

RAZEM 

OSP  
Lekowo 

11 12 0 23 

OSP 
Bierzwnica 

17 2 4 23 

OSP 
Klępczewo 

9 0 0 9 

OSP 
Oparzno 

2 0 0 2 

OSP 
Rusinowo 

1 0 1 2 

OSP 
Ząbrowo 

0 4 0 4 

Razem  40 18 5 63 
 

 

 Następnie głos w dyskusji zabrał Pan Dariusz Borek – Z – ca 

Komendanta Powiatowego PSP w Świdwinie.  

Poinformował Radnych oraz zaproszonych gości, że PSP w Świdwinie prowadzi 

szkolenie zarówno dla strażaków początkujących, jak również dla 

doświadczonych. Dla strażaków będących w OSP od jakiegoś czasu niezbędne 

jest przeszkolenie w komorze dymnej. Jednak frekwencja na szkoleniach jest 

niska, gdyż odbywa się ono w godzinach pracy, a pracodawcy sporadycznie 

zgadzają się na zwalnianie pracowników na takie szkolenia.  

Pan Dariusz Borek podkreślił, że zwiększa się liczba zadań, jakie spadają na 

jednostki straży pożarnej. Strażakom przypisano szeroki zakres działania w 

ratownictwie, zarówno w ratownictwie chemicznym, medycznym jak również 
drogowym. Straż bywa wzywana do zdarzeń, do których strażacy nie powinni 

jeździć. Zdarzały się w przeszłości wezwania np. do pomocy przy wyciąganiu 

pojazdów z zasp śnieżnych.  

Pan Dariusz Borek ponownie nawiązał do kwestii wyszkolenia strażaków. 

Obecnie odbywają się dwa szkolenia dla grupy łącznie 60 strażaków ze 

wszystkich gmin w powiecie świdwińskim. Uruchomiono szkolenie dla grupy 

26 strażaków i po sześciu dniach szkolenia frekwencja jest bardzo niska. Bardzo 

ciężko, zdaniem Pana Borka, pozyskać strażaków na szkolenia. 

Pytanie Panu Dariuszowi Borkowi –z-cy Komendanta Powiatowego PSP w 

Świdwinie zadał Radny Pan Henryk Mich. Radny dociekał, kto na terenie 

Gminy odpowiada za sprawność hydrantów. 

Pan Dariusz Borek odpowiedział, że odpowiedzialność w tym zakresie 

spoczywa na samorządzie terytorialnym, a zwłaszcza gminie. Straż pożarna 
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powinna jedynie sygnalizować, w którym miejscu jest problem ze sprawnością 
hydrantów.  

Z-ca Wójta Pan Kazimierz Lechocki dodał, że obsługa sieci wodociągowej w 

Gminie znajduje się w gestii Gminnego Zakładu Gospodarki Komunalnej i jej 

Prezesa Pana Ryszarda Miedzika. Ze względu na kradzieże, które miały miejsce, 

część hydrantów jest celowo unieruchamiana. Jest zabezpieczenie przed 

osobami postronnymi.  

Radna Pani Jadwiga Maksiak wspomniała, o problemach związanych z 

hydrantami w Przybysławiu. Czynne są wyłącznie 3 hydranty, które posiadają 
specyficzne zawory.  

 

Ad. 2. Wolnych wniosków nie zgłoszono.  

 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

 

 

 

 

Przewodniczący 

Komisji 

 

 

Andrzej Żubert 

 

Protokołowała: 

 

Joanna Anglisz - Myszka 
 

 

 


